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CƏMİYYƏT
Sənət yollarında

Qarabağ meşələri də soyqırımına məruz qalıb
Meşələr Qarabağın ümumi ərazisinin 
36 faizini təşkil edir. Ötən əsrin 80-ci 
illərinin sonlarından başlayaraq 
Ermənistanın Azərbaycan torpaqla-
rının 20 faizini işğal etməsi həmin 
ərazilərdə bir çox bitki növlərinin 
məhvinə səbəb olub. Minlərlə hektar 
meşə sahəsi məhv edilib. 

2012 2016-cı illərdə Qarabağda 
meşələrin qırılması faktı Ermənistan-
dakı göstəricidən 2,3 dəfə yüksək olub. 
2014 2018-ci illərdə bölgədə 404 min 
800 kubmetr meşə qırılıb. Həmin dövrdə 
bu göstərici Ermənistanda 175 min 300 
kubmetr təşkil edib. Təkcə 2017-ci ildə 
Qarabağda 102 min 488 kubmetr meşə 
doğranıb. Beləliklə, işğal altında olan 
ərazilərdəki 260 min hektar yaşıl örtü-
yün 54 min hektarı 30 illik işğal dövründə 
yer üzündən silinib. Bu müddət ərzində 
qiymətli ağac növləri  qoz, palıd, Eldar 
şamı, xurma və xüsusi mühafizə altın-
da olan digər ağaclar oduncaq tədarükü 
üçün qırılıb, mebel, çəllək və tüfəng qun-
dağı istehsalı üçün Ermənistana aparılıb. 

Ekolo i tarazlığa  
divan tutulub

Azərbaycanın heyvan və bitki aləmi 
zənginliyi ilə seçilir. Meşələrimizdə 460 
növdən çox yabanı ağac və kol növlərin-
dən 95 ağac (Azərbaycanda 107 növ), 
290 kol və 19 yarımkol növü Qarabağ və 
ona bitişik ərazilərdə yayılıb. Onlardan 
70-i endemikdir, yəni dünyanın başqa 
heç bir yerində təbii mühitdə bitmir. Na-
dir ağacların çoxy isə işğal dövründə 
kəsilib. 

Qarabağ meşələrinin qırılması isə 
geniş əraziləri əhatə edib. Təkcə Tərtər 
rayonu ərazisində mədənlərin istismarı 
ilə əlaqədar yüzlərlə hektarlıq ərazidə 
meşələr məhv olunub. “Dəmirli” dağ-mə-
dən kompleksinin tikintisi zamanı 82 hek-
tara yaxın meşə örtüyü sıradan çıxarılıb. 
Nəticədə,  ətraf mühitə böyük ziyan də-
yib, çaylar və yeraltı sular ağır metallarla 
çirklənib. Uzun illər bu ərazidə yanğınlar 
təşkil edilib, su hövzələri kimyəvi çirklən-
məyə məruz qalıb. “Qızılbulaq” və “Hey-

valı” yataqlarının istismarı zamanı da 
eyni vəziyyət müşahidə edilib.   Sərsəng 
su anbarından kanalların çəkilişi zamanı 
ətraf ərazilərdə ağaclar kəsilib. Tərtər-
dən Ağdərəyə gedən yolun kənarındakı 
ağaçlar da qırılıb, yanacaq kimi istifadə 
edilib.

İşğal dövründə Ağdam rayonunun 
da təbii sərvətləri talan edilib. Rayonun 
meşələrində 85 ədəd Şərq çinarı növünə 
məxsus qədim ağaclar təbiət abidələ-
ri kimi qeydə alınmışdı. Bunlardan 71-i 
Boyəhmədli kəndində idi, hündürlüyü 25 
metr, yaşı isə 400 440 il təşkil edirdi. İş-
ğal dövründə yaşlı Şərq çinarı növündən 
olan ağaclar doğranaraq Ermənistana 
aparılıb. 

Rayon ərazisində ümumi sahəsi 732 
hektar təşkil edən qiymətli püstə meşəsi 
var idi. Nadir nəbatat obyekti olan həmin 
ağacların yaşı 370 400 il təşkil edirdi. 
Ağdam rayonunun Yusifcanlı yaşayış 
məntəqəsinin cənubunda, Novruzlu kən-
dinin şimal-şərqində meşə, yaşıllıq və 
bağ sahələrinin demək olar ki adı qalıb. 
Meşələr qırılaraq Ermənistan silahlı qü-
vvələrinə məxsus hərbi texnikanın va-
sitəsilə daşınıb. Ağdam şəhərində isə 
yaşı 150 250 il olan 6, Şelli, Seyidli, Sa-
rıhacılı, Əliağa kəndləri ərazisində yaşı 
100 250 il olan 8, Böyük Bəhmənli kəndi 
ətrafında yaşı 400 il olan 7 ədəd Şərq çi-
narı məhv edilib.  

Rayonun işğal altında olmuş Nov-
ruzlu, Yusifcanlı, Mərzili, Baş Qərvənd, 
Kəngərli, Çəlik, Qaradağlı Kəngərlisi, 
Göytəpə, Gülçülük kəndlərində və Uzun-
dərə, Yedixırman, Şahbulaq dağ massiv-
lərində erməni hərbçiləri, ümumilikdə, 17  
min 457 hektar otlaq sahəsini yandırıblar. 
Bu zaman “Qırmızı kitab”a və Beynəlxalq 
Təbiəti Mühafizə İttifaqının “Qırmızı si-
yahısı”na düşmüş müxtəlif sayda turac, 
qırqovul və gürzə məhv olub.

Xocavənd rayonunun ərazisində də 
meşələr qırılıb. Bu barədə ekologiya və 
təbii sərvətlər nazirinin müavini Vüqar 
Kərimov bildirib ki, işğal dövrünədək 
adıçəkilən rayonun meşə fondunun ümu-
mi sahəsi 22 min 428 hektar təşkil edib 
və bunun 20 min 403 hektarı meşə ilə 
örtülü olub.

Xocavənd ərazisində təbiət abidəsi 
statuslu 12 qədim ağac (7 Şərq çinarı, 5  
azatağacı) və xüsusi qiymətli azat ağacı 
meşə sahəsi olub. Peyk təsvirlərinə 
əsasən işğal dövründə 3 min 537 hektar-
dan artıq meşə sahəsi məhv edilib.

Eyni vəziyyət Füzuli rayonunda da 
müşayiət olunub. Burada işğal dövrünə-
dək meşə fondunun ümumi sahəsi 124 
hektar təşkil edirdi və bunun 108 hek-
tarı meşə ilə örütülü idi. İşğal dövründə 
57 hektar meşə sahəsinin məhv edildiyi 
müəyyən olunub. Vaxtilə rayon ərazisin-
də təbiət abidəsi statusuna malik 11 ədəd 

Şərq çinarı olub və bu ağacların hamısı 
işğal dövründə məhv edilib. Ermənilər 
yaşı 100 illərlə ölçülən bu ağacları kəs-
məklə yanaşı, onların kötüklərini də yan-
dırıblar.

Qədim tarixə malik Topxana meşəsi 
də ciddi dəyişikliyə uğrayıb. İşğaldan öncə 
meşə palıd, fıstıq, çinar, qarağac və s. kimi 
bitkilərlə zəngin idi. Onlardan yalnız me-
bel sənayesində deyil, həm də yanacaq 
kimi istifadə olunub. Bu məqsədlə Haça 
Yal adlanan meşə sahəsindən ermənilər 
1500-2000-ə yaxın palıd ağacını qıraraq 
Xankəndiyə aparıb, mebel istehsalında is-
tifadə ediblər.  Xəlifəli, Qaybalı və Daşaltı 
kəndlərinin ərazilərində olan meşələr və 
ağaclar qırılaraq odun kimi istifadə edilib. 
Şuşa şəhərinin özündə də müxtəlif növ iri 
diametrli ağaclar kəsilib.

Bundan başqa, ermənilər Azərbay-
can rayonlarının ərazisində işğal dövrü 
ərzində mütəmadi olaraq qəsdən yanğın-
lar törədib. Bu da torpaq və meşə mas-
sivlərinin yanaraq kül olmasına gətirib 
çıxarıb. Bu proses hələ 2000-ci illərin 
əvvəllərində beynəlxalq təşkilatlarda na-
rahatlıq doğurmuşdu. Qəsdən törədilmiş 
yanğınlar nəticəsində, ümumilikdə, 110 
min hektardan çox ərazi yanmış və məhv 
olmuşdur. Yanğın zamanı torpağın mün-
bit yuxarı təbəqələri, ot və kollarla birlikdə 
bütün canlı orqanizmlər də həlak olmuş-
du. 

Göründüyü kimi, Ermənistan Azər-
baycanın işğal olunmuş ərazilərində 
qeyri-qanuni fəaliyyətini, o cümlədən 
meşələrin qırılması, yanğınların törədil-
məsi və ətraf mühitə ziyan vuran digər 
əməllərini davam etdiriblər.

Meşələrə yenidən  
nəfəs gəlir 

Qarabağ 44 günlük müharibə zamanı 
işğaldan azad edildikdən sonra ermənilə-
rin qeyri-qanuni əməllərinə də son qoyul-
du. Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi 
ilə bütün sahələrdə oldugu kimi, ekoloji 
problemlərin həlli sahəsində də böyük 
işlər görülməyə başlanıldı. Ətraf mühitin 
mühafizəsi, insanların saglamlıgı, ekoloji 
tarazlıgın bərpası və s. məsələlər xüsu-
si əhəmiyyət kəsb etdi. İşğaldan azad 
edilmiş ərazilərdə meşəsalma tədbirlərini 
nəzərdə tutan “2022 2026-cı illər üzrə 
Meşə Fondunun Bərpası Proqramı” ha-
zırlandı. Proqram çərçivəsində Qarabağ 
və Şərqi Zəngəzur iqtisadi rayonlarının 
ərazisində 30 min hektara yaxın meşə 
fondu sahəsində meşəbərpa tədbirlərinin 
icrası nəzərdə tutuldu. 

Bu barədə ekologiya və təbii sərvətlər 
naziri Muxtar Babayev “Mina təhlükəsi ilə 
mübarizə  partlayıcı sursatların ekosis-
temə təsiri” mövzusunda keçirilən ictimai 
dinləmədə deyib: “İşğal dövründə 54 min 
hektardan artıq meşə sahəsi məhv edi-
lib. Meşələrin bərpası ilə bağlı proqram 
hazırlanıb və meşəbərpa işlərinin sürətlə 
aparılması üçün imkanlarımız var. Əlbət-
tə ki, bu proses minatəmizləmə planı ilə 
uzlaşdırılmalıdır”. 

Hazırda  işğaldan azad edilmiş əra-
zilərdəki meşələr yenidən bərpa olunur. 
Ümumilikdə, 160 hektar sahədə 124 
mindən çox ağac tingi əkilib, 3 min kiloq-
ram palıd və Şərq çinarı toxumu səpilib. 
2023-cü ilin sonunadək 100 hektardan 
çox ərazidə meşə-bərpa tədbirlərinin hə-
yata keçirilməsi nəzərdə tutulub.  Salın-
mış yaşıllıqların suvarılması məqsədilə 
damcılı suvarma sistemi quraşdırılıb. 
Görülən işlər Qarabağ meşələrinə yeni 
nəfəs gəldiyini göstərir.  

ünhan ƏFƏNDİYEV  
XQ

Səhnəmizin fədakar aktyoru

Xalq artisti Hacı İsmayılovu kino məşhurlaşdırsa da, o, əvvəldən teatr aktyo-
rudur. Hazırda Teatr Xadimləri İttifaqında sədr səlahiyyətlərini yerinə yetirir. 80 
yaşının astanasında sənətkarın keçdiyi həyat yoluna onun öz monoloqunda 
nəzər saldıq.

Uşaqlıq
Müharibə vaxtı 1944-cü ilin yanvarın 

22-də dünyaya gəlmişəm. Amma müha-
ribənin törətdiyi çətinliklərindən xəbər-
siz idim. Bütün günü İçərişəhərdəki o 
daş küçələrdə, qala divarlarının üstündə 
ora-bura qaçırdıq. Top əvəzinə köhnə 
corabları iç-içə yumrulayıb futbol oynayır-
dıq. Hərdən imkan düşəndə gedib həmin 
küçələrdən keçirəm, o günləri xatırlayı-
ram.       

Bir əlimdə çanta, o birində mürəkkəb 
şüşəsi, məktəbə gedirdim. Uşaqlarla da-
laşanda o şüşə tez-tez sınır, üst-başım 
mürəkkəbə bulaşırdı. Kasıb ailədən ol-
duğum üçün tay-tuşlarımdan pal-paltar 
sarıdan geri qalmağım mənə təsir edirdi. 
Qurduğum xəyalları teatrda canlandır-
maq istəyirdim. Buna görə də məktəbdə 
bir idman dərsinə, bir də teatr dərnəyində 
məşqlərə həvəsli idim. lkədə tanınan 
bir müəllimimiz vardı  Zərbəli Səmədov. 

zfəaliyyət dərnəyində çıxışımı görən-
dən sonra mənə dedi ki, bala, sən get, 
artist ol. O vaxt dərnəklər uşaqların yetiş-
məsində çox böyük rol oynayırdı. 

Teatrda ilk addımlar
Yuxarı siniflərdə oxuyanda həm Lütfi 

Məmmədbəyovun xalq teatrına   gedir-
dim, həm də futbolla məşğul olurdum, 
yaxşı qapıçı idim. Bir müddət belə davam 
elədi, sonra hiss etdim ki, incəsənətə 
meylim daha çoxdur və bu, idman istəyi-
mi üstələdi. Məktəbi bitirəndən sonra 2 il 
teatr institutundan kəsildim. Əvvəlki ildə 
boy-buxunum Adil İsgəndərovun xoşuna 

gəlmədi. Növbəti dəfə miz üstündə ritmi 
tuta bilmədim, əlim əsdi. Nəhayət, 3-cü 
cəhddə Rza Təhmasib məni qəbul elədi. 
Məlik Dadaşov, Rza Sarabski, Nəsir Sa-
dıqzadə kimi müəllimlərdən dərs aldım. 
Sonra bütün kursumuzu İrəvana, Azər-
baycan Dövlət Dram Teatrını bərpa et-
məyə göndərdilər. İlk rollarım da o teatrın 
səhnəsində oldu. Amma ata-anam yaşlı, 
mən də yeganə övlad olduğum üçün son-
ra qayıtdım Bakıya. Bir il institutda sənət-
dən dərs dedim, amma teatrda işləmək 
istəyirdim. Bu arada Sumqayıt Teatrı açıl-
dı və mən də orda işləməyi seçdim. 

Böyük səhnədə 
1970-ci ildə məni Akademik Milli Dram 

Teatrında işə qəbul etdilər. Burda nəhəng 
aktyorlarla birgə səhnəyə çıxıb adicə nizə 
tutmağın özü bir etimad idi. Yadıma düşür 
ki, ilk rollarımdan biri Mirzə Fətəli Axun-
dovun “Hekayəti xırs quldurbasan” tama-
şasında bircə kəlmə sözü olan Kərəm 
olub. Səhnəyə çıxıb “Qaçsa, qaçar, eee” 
deyirdim, vəssalam. Daha çox səsimdən 
istifadə edirdi rejissorlar.

Tofiq Kazımovun “Hamlet” tamaşa-
sında Hamletin atasının  kölgənin səsi-
ni çıxarırdım, özü də səhnənin altından. 
Əşrəf Quliyev, Məmmədkamal Kazımov, 
Mehdi Məmmədovun tamaşalarında kiçik 
rollarda oynayırdım. Tədricən teatrda rol-
larım böyüdü və artdı. İlyas Əfəndiyevin 
“Mahnı dağlarda qaldı” tamaşasında Dör-
düncü qaçaq, Nazim Hikmətin “Şöhrət və 
ya unudulan adam” pyesində Kişi, Səməd 
Vurğunun “İnsan” dramında Alman zabiti, 
Cəlil Məmmədquluzadənin “Dəli yığınca-

ğı”nda Hacı Cəfər, Nəbi Xəzrinin “Mirzə 
Şəfi”sində Barataşvili, Hüseyn Cavidin 
“İblis”ində Yaralı zabit və sair  Anarın 
Sizi deyib gəlmişəm  pyesində baş rol 
 Məmmədhəsən əmi də, deyilənə görə, 

uğurlu alınıb.  

Ekranda
Kinoda xırda rollarım çox olurdu. İlk 

böyük rolum Rasim Ocaqovun “Ad günü” 
filmində Mustafa oldu. Rasim müəllim 
məni kinostudiyasının kafesində gördü və 
sınaq çəkilişlərinə çağırdı. Ssenarini oxu-
yunca obraz o qədər ürəyimə, xarakte-
rimə yatdı ki, ruhən dönüb oldum Mustafa. 
Moskvanın sifarişi ilə çəkilən həmin filmə 
1978-ci ildə Azərbaycan Dövlət mükafatı, 
1979-cu ildə Bakıda V  Ümum ittifaq te-
leviziya filmləri festivalında  mükafat və 
1980-ci ildə Berlində ADR televiziyasının 
diplomu verildi. 

Onda artıq evli idim. O filmə çəkiləndə 
oğlumun 2, qızımın 1 yaşı vardı. Deyirlər, 
qızın ayağı sayalı olur   bunu öz təcrü-
bəmdə gördüm. “Ad günü”ndən sonra 
Rasim Ocaqovun 5 filminə çəkildim. Axı-
rıncı film “Həm ticarət, həm ziyarət” oldu. 
Mənim kinoaktyor taleyimi Rasim Ocaqov 
müəyyən edib,  desəm, düz olar. İndiyə 
qədər çoxları məni o rola görə şəkili bi-
lir, adımı da küçədə Mustafa çağırırlar. 
Heyfsləndiyim odur ki, “Həm ticarət, həm 
ziyarət”dən sonra uzun müddət kinoya 
çəkilməmişəm, illər gedib.

Amma teatr mənim gündəlik işim-
dir. İndi 79 yaşım var, əlbəttə yaş özünü 
göstərir.   Onunla təsəlli tapıram ki, elə 
böyük aktyorlarımız olub ki, heç bu yaşa 
çatmayıblar. Mən 20-ci əsrdə yaşamışam, 
21-ci əsrdən yaşadığım illər qənimətdir. 

Teatr Xadimləri İttifaqında
Düz 8 il Teatr Xadimləri İttifaqında 

sədr müavini olmuşam, indi sədri əvəz 
edirəm. Məsuliyyətli işdir, amma kollektiv-
lə əl-ələ verib işləyirik. Çoxlu tədbirlərimiz 
olur. Bu il mayın 15-də Mədəniyyət Nazir-
liyi ilə birgə “Qonaq teatr” layihəsinə start 
vermişik. Bölgə teatrlarını ittifaqa dəvət 
edirik, A.M.Şərifzadə adına səhnədə ta-
maşalarına baxırıq. Artıq 8 teatr qonağı-
mız olub.   

İttifaqın nizamnaməsinə görə, növbəti 
seçki gələn ilin oktyabrına düşür. O vax-
ta qədər mən sədr səlahiyyətlərini yerinə 
yetirəcəyəm, seçkilərdə isə yeni sədr se-
çiləcək. Görüləcək işlərimiz çoxdur. 

Ramilə Q RBANLI 
XQ

Rasim Ocaqovun xatirəsi anılıb

Bu gün Azərbaycan kino sənətinin görkəmli nümayəndəsi, rejissor, operator, 
Dövlət mükafatı laureatı, Xalq artisti Rasim Ocaqovun anadan olmasının 90 illiyi 
tamam olur.

Bu münasibətlə tanınmış incəsənət 
və mədəniyyət xadimləri, ictimaiyyə-
tin nümayəndələri ikinci Fəxri xiyabana 
gələrək sənətkarın məzarını ziyarət edib, 
önünə əklil və tər çiçəklər düzüblər.

Anım mərasimində mədəniyyət nazi-
rinin müavini Murad Hüseynov Azərbay-
can kino sənətinə dəyərli töhfələr vermiş 
Rasim Ocaqovun mənalı ömür yolu və 
zəngin yaradıcılığı barədə danışıb. O 
qeyd edib ki, Rasim Ocaqovun sənəti, 
yaradıcılığı milli kinomuzun, xalqımızın 
dəyərli incisidir. Kinomuzu təkcə respub-
likamızda yox, eyni zamanda, beynəlxalq 
müstəvidə də tanıdıb. Çəkdiyi filmlər 
görkəmli sənətkarı yaşadıb və yaşada-
caq. 

Zamanın və kinonun dəyişdiyini söy-
ləyən Xalq  artisti Fəxrəddin Manafov 
deyib: “Təəssüflər olsun ki, heç nə əbə-
di deyil. Peşəyə gəlmək, aktyor olmaq, 
filmlərə çəkilmək olar. Amma lazım olan 
zaman lazımi yerdə olmaq şansdır. Mən 
aktyor olacaqdım, lakin Rasim müəllim 
mənim həyatımı dəyişdi. Altı filmdə rol 
almışam. Mən o filmlərdə nə isə edə bil-
mişəmsə, bu mənim üçün böyük şərəf-
dir .

Rasim Ocaqovla birgə çalışmış Xalq 
artisti, kinorejissor Vaqif Mustafayev 
onunla bağlı xatirələrini bölüşüb: “Rasim 
Ocaqov haqqında ümumi söz demək 
mümkün deyil. Onunla ilk dəfə “Qatır 

Məmməd” filmində tanış olduq. Emin 
Sabitoğlu, Rasim Ocaqov və mən çox 
zaman Azərbaycan kinosunun gələcəyi 
barədə söhbətlər edərdik. Mənim çək-
diyim Bəyin oğurlanması  filmini çox 

bəyənmişdi. Bundan sonra mən Rasim 
Ocaqovun bir daha sənətə və sənətka-
ra necə həssas münasibətinin şahidi ol-
dum”.

Xalq artisti Şəfiqə Məmmədova vur-
ğulayıb ki, kino Rasim Ocaqovun varlığı 
idi. O qeyd edib ki, Rasim Ocaqov kino 
sənətimizdə bir ocaq yandırdı və bu ocaq 
heç zaman sönməyəcək.  

Korifey sənətkarların heç vaxt unu-
dulmayacağını söyləyən Xalq artisti Şeyx 
Əbdül Mahmudbəyov qeyd edib ki, onlar 
öz sənətləri ilə unudulmazdılar. Gərək 
geriyə dönüb baxanda yaxşı sənət əsər-
ləri qoyub gedəsən. Bu mənada Rasim 
Ocaqov xoşbəxt sənətkardır. 

Xalq artisti Oqtay Mirqasımov Ra-
sim Ocaqovun Azərbaycan kinosunun 
inkişafı naminə gördüyü işlərdən söhbət 
açaraq onun xatirəsinin hər zaman əziz 
tutulacağını vurğulayıb.

Anım mərasimində çıxış edən na-
tiqlər Rasim Ocaqovla bağlı xatirələrini 
bölüşüb və onun Azərbaycan kino ta-
rixinə bəxş etdiyi bənzərsiz ekran əsərlə-
rindən danışıblar.
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